
 آقاي حسيني شما به چه شكلي 
به عنوان كارگردان پویانمایی 
س�ينمایي »ببعي قهرمان« به 

گروه سازنده اضافه شدید؟ 
 آش��نايي ای كه من از قبل ب��ا تهيه كننده 
داشتم، باعث شد فرصت همكاري در پروژه 
سينمايي پويانمايی »ببعي قهرمان« را به 
دست آورم. تجربه موفق نسخه تلويزيوني، 
سازندگان را بر آن داشت براي مخاطب هاي 
وفادار آن، محصول سينمايي توليد كنند، 
از اي��ن رو ارزش كاركردن داش��ت و توليد 
پويانمايی سه بعدي »ببعي قهرمان« آغاز 

شد. 
 هدف گ�ذاري ش�ما هم�ان 

مخاطبان نسخه سریالي بود؟
تصميم اوليه بر اين اساس گرفته شده بود 
كه توليد براي مخاطبان وفادار اين مجموعه 
پويانمايي باشد؛ مخاطبان وفاداري كه بعد از 
ساخت كامل ورژن سينمايي، بزرگ تر شده 
و وارد گروه سني كودك شده اند، در نتيجه 
روايت داستان و انتخاب مضمون روايي آن با 

توجه به اين گروه سني، اتود زده شد. 
درب�اره نحوه انتخ�اب موضوع 
پویانمای�ی س�ينمایي »ببعي 
قهرمان« هم توضيح مي دهيد؟

براي انتخاب مضمون، گزينه هاي متعددي 
مطرح شد كه اميد و آرزو بيشتر مورد توجه 
قرار گرفت. موض��وع كتابخواني، خانواده و 
ازخودگذش��تگي ديگر موضوعاتي بود كه 
تلاش ش��د همپاي مضم��ون اصلي پيش 

برده شود. 
ب�راي اینكه چني�ن مفاهيمی 
گل درش���ت نش���ود، چه 

دغدغه هایي وجود داشت؟
لازم ب��ود فيلمنامه به گون��ه اي پيش برود 
كه بتواند مضامين مختل��ف را در برگيرد، 
به صورت��ي كه چن��دان ت��وي ذوق نزند و 
انتق��ال مضامين مدنظر به ش��كل صحيح 
صورت گيرد. براي رس��يدن ب��ه اين هدف 
زمان نگارش و پيش بردن اين پويانمايی از 
مشورت كارشناسان متعددی بهره گرفتيم. 
از آنها درخواست مي كرديم كار را ببينند و 
نظرات خود را ارائه دهند. از نظرات سازنده و 
كارشناسي شده استفاده كرديم و تلاش شد 
انتقادهايي را كه به كار وارد مي شود تا حد 

امكان برطرف كنيم. 
در این مسير با چه چالش هایي 

مواجه شدید؟
براي رسيدن به اين هدف، مسير دشواري 
طي ش��د. براي آنكه همزمان هم قصه گو و 
هم آموزنده باش��د با چالش هاي متعددي 
مواجه بوديم، ضمن آنكه لازم بود پويانمايی 
به صورت سه بعدي ساخته شود. همزماني 
پيش بردن اين موارد بس��يار دش��وار بود، 
اما خدا را ش��كر با توجه ب��ه بازخوردهايي 
كه داشتيم، به نظر مي رس��د در اين مسير 
موفق پيش رفته ايم. از آنجا كه از نظر بومي 
قصه گويي بلد هس��تيم، با وجود نداش��تن 
فيلمنامه نويس متخصص در حوزه پويانمايی 
كودك تلاش ها در اين زمينه موفقيت آميز 

بود، چون يك تيم پاي اي��ن كار قرار 
داش��ت. كارگ��ردان، تهيه كننده، 
فيلمنامه نوي��س و ديگ��ر عواملي 

كه ب��ه عن��وان مش��اور حضور 

داشتند كار را به صورت مديريت شده پيش 
مي بردند، اما بخش فني بخش بسيار دشوار 

اين پروژه بود. 
ب�ه ط�ور مصداق�ي صحب�ت 

مي كنيد؟
با وجود آنكه مسئولي به عنوان مدير توليد 
وجود دارد، اما تعريف وظايف مدير توليد 
در كش��ور ما متف��اوت اس��ت. گروهي به 

عنوان گروه توليد بايد وجود داشته باشد 
كه همپاي پروژه پيش برود، چون پيشبرد 
پروژه نيز بسيار مهم است. آنجا كه چنين 
بخشي وجود ندارد، گروه كارگرداني بايد 
بخش مديريت توليد و پيش بردن توليد را 
نيز در دست بگيرد. نه از نظر بودجه و نه از 
نظر ساختاري، تعريفي در اين زمينه وجود 
ندارد، از اين رو تيم توليد به يك دستاورد 
رسيد و آن استفاده از نرم افزار كنترل پروژه 
سه بعدي بود كه به جامعه پويانمايی كشور 
معرفي كرديم. اين نرم افزار اوپن سورس 
ي��ا منبع باز اس��ت كه به ص��ورت رايگان 
مي  توان به آن دسترس��ي پيدا ك��رد و تا 
قبل از استفاده تيم ما كسي از آن اطلاعي 
نداش��ت، اما در ح��ال حاض��ر پروژه هاي 
زيادي از اين نرم افزار اس��تفاده مي كنند. 
با توجه ب��ه چني��ن برنامه ريزي هايي كه 
صورت گرفت، توانس��تيم در سريع ترين 
زمان يعني سه سال »ببعي قهرمان« را به 

اتمام برسانيم. 
در صحبت هاي فعالان پویانمایی 
به یك معضل اش�اره مي شود و 
آن مهاجرت متخصص�ان این 
حوزه است. به نظر شما دليل این 

اتفاق ناخوشایند چيست؟
با وج��ود آنكه اف��راد متخص��ص در حوزه 
پويانمايی در كشور حضور دارند و فعاليت 
مي كنند اما كساني كه در كلاس بين المللي 
هس��تند، ب��ه دليل مس��ائل اقتص��ادي و 
حمايتي تصميم به مهاجرت مي گيرند. در 
اس��توديوهاي بزرگ خارجي براي ساخت 
هر پويانمايی بين 50 تا 250ميليون دلار 
هزينه مي شود، اين رقم در ايران نهايت به 
500هزار دلار برس��د، از اين رو 
بس��ياري از افراد متخصص 
تصمي��م ب��ه مهاج��رت 
مي گيرند؛ اتفاقي كه در 
همي��ن پ��روژه نيز رخ 
داد و س��ه نفر از افراد 
متخص��ص از اي��ران 

رفتند. 

با توج�ه به همه مش�كلاتي كه 
اشاره كردید، محصول كار شما 

موفق بوده است؟ 
بله، با وجود هزينه هاي اندك توليد، »ببعي 
قهرمان« توانست دس��تاورد خوبي داشته 
باشد و براي آن اتفاقات خوبي همچون اكران 
بين المللي رقم بخورد. اميدوارم با بازش��دن 
بازارهاي بين المللي با وجود تحريم ها براي 
توليدات هنري ارزآوري خوبي صورت گيرد 
و باعث تأمين مالي بهتر ش��ود ت��ا از رفتن 
نيروهاي متخصص جلوگيري شود و توليدات 

قوي تري داشته باشيم. 
جش�نواره فيلم فج�ر ویترین 
سينماي ایران است و تشویق ها 
مضاع�ف  انگي�زه  مي توان�د 
فيلمسازان ش�ود. از اتفاقي كه 
براي »ببعي قهرم�ان« رخ داد، 

راضي هستيد؟
در دوران جشنواره با يكي از داوران صحبت 
مي كردم، ب��ه او گفتم امس��ال يك س��ال 
متفاوت ب��راي پويانمايی س��ينمايي بود و 
چهار پويانمايی در آن حضور داشتند و اگر 
جايزه اي به هر كدام از آنها تعلق مي گرفت، 
آن جايزه براي پويانمايی كش��ور بود، اما به 
هر حال تصميم و نظر داوران جشنواره چيز 
ديگري بود، البته نمي دانم حضور پويانمايی 
در جش��نواره فجر كه فيلم هاي رئال در آن 
اكران مي ش��ود و مخاطب هاي بزرگس��ال، 
بيشترين مخاطب آن هستند، درست است 
يا خير، با وجود اين بازخوردهاي مثبتي در 
جشنواره داش��تيم و اكران هاي اختصاصي 
كه براي كودكان و كودكان كار برگزار شد، 

بازخوردهاي خوبي داشت. 
فيلم فروش خوبي در هفته اول 
داشت و ركورد هم زد. دليل آن 

از نظر شما چيست؟
ب��ه دلي��ل آنك��ه ببع��ي يك ش��خصيت 
شناخته ش��ده در مي��ان ك��ودكان اس��ت، 
پيش بيني مي كرديم فيلم در اكران عمومي، 
اكران موفقي داشته باشد، چون در اكران هاي 
جشنواره بچه ها از آن استقبال بسيار كردند و 
از ديدن آن خوشحال شدند و در سالن دست 
مي زدند. همچنين چون اكران عمومي آن 
همزمان با آغاز سال تحصيلي است، مدارس 
و پيش دبستاني ها مي توانند دانش آموزان را 
براي تماشا به سالن هاي سينمايي بياورند. 
ما تمام تلاش مان را چه در بخش محتوايي 
و داس��تاني و چه در كيفي��ت توليد كرديم 
تا ك��ودكان از دي��دن اين فيل��م پويانمايي 
س��ينمايي لذت ببرند و يك خاطره خوش 

براي شان باقي بماند. 
به نظر شما امكان ساختن دنباله 
پویانمای�ی س�ينمایي »ببع�ي 

قهرمان« وجود دارد؟
بله، ظرفيت ادامه دادن اي��ن اثر وجود دارد 
و داس��تان هاي جذابي را مي توان در فرمت 
سينمايي پيش برد، ضمن آنكه جاي قدرداني 
دارد سازمان هنري اوج در ساخت آثار مربوط 
به كودك و نوجوان ورود كرده است. اميدوارم 
حمايت از اس��توديوهاي توليد پويانمايی از 
سوي سازمان  ها و ارگان هاي ديگر نيز ادامه 
داشته باشد تا هر سال شاهد توليدات بهتر، 
قوي تر و مخاطب پسندتر باشيم كه بهترين 

نتيجه آن ارزآوري براي كشور خواهد بود. 

   احمد جوان
پویانمایی سينمایي »ببعي قهرمان« كه بر اساس ش�خصيت محبوب تلویزیوني 
س�اخته ش�ده از هفتم مهر ماه۱۴۰۳ روي پرده س�ينماها رفته و تا الان استقبال 
بالاي مخاطبان را به خود دیده اس�ت. این فيلم به كارگرداني مش�ترك حس�ين 
صف�ارزادگان و ميثم حس�يني و تهيه كنندگي محمدمهدي مش�كوري محصول 
س�ازمان هنري رس�انه اي اوج اس�ت كه بر اس�اس نس�خه س�ریالي آن ساخته 
ش�ده اس�ت. ببعي در ش�بكه پویا به محبوبيت دس�ت یافت و حالا همين اتفاق 

ب�راي ورژن س�ينمایي آن در حال تكرار اس�ت. »ببع�ي قهرمان« فيلمي اس�ت 
كه بار دیگر پيش�رفت صنعت پویانمای�ی در ایران را یادآور مي ش�ود، یعني جدا 
از داس�تان جذاب و امي�دي كه به مخاط�ب كودك مي ده�د، به آثار اس�تاندارد 
جهاني تنه مي زن�د. به مناس�بت برگزاري جش�نواره فيلم ك�ودك و نوجوان در 
اصفهان و اس�تقبال بالاي مخاطب�ان از ای�ن پویانمایی با ميثم حس�يني یكي از 
كارگردان هاي پویانمایی س�ينمایي »ببعي قهرمان« ب�ه گفت وگو پرداختيم تا به 
شكلي بهتر از جزئيات و روند شكل گيري و س�اخت پویانمایی اطلاع پيدا كنيم. 

حسين صفارزادگان، یكي دیگر از كارگردانان فيلم 
سينمایي »ببعي قهرمان« در یادداشتي اختصاصي 
نقطه نظرات�ش را درب�اره اثر و تجربه س�اخت آن 

مطرح كرده است كه در ادامه مي خوانيد. 

1( مجموعه تلويزيوني ببعي در سه فصل براي گروه سني 
خردسال تهيه و پخش شد كه از همان آغاز فصل نخست 
تا پايان فصل س��وم، جزو پربازديدترين برنامه هاي اين 
گروه سني بود و مخاطبانی وفادار داشت، همين موضوع 
باعث ش��د ايده طرح س��ينمايي آن مطرح و به سازمان 
هنري اوج پيشنهاد شود. از آنجا كه توليد اثر سينمايي 
زمانبر ب��ود، از هم��ان ابتدا قصدمان توج��ه به مخاطب 
وفاداري بود كه پس از توليد ژانر س��ينمايي، وارد گروه 
سني كودك مي شدند، از اين رو فرصت مناسبي بود تا از 
تكنيك سه بعدي )3D(براي بالا بردن جذابيت آن بهره 
ببريم و در ادامه، محتوايي مناسب گروه سني بالاتر يعني 

كودك فراهم سازيم. 
2( به دليل آنكه براي اولين بار در ايران يك انيميش��ن 
تلويزيوني به سينمايي تبديل مي شد، پيش بيني مان بر 
اين بود كه مخاطب وفاداري كه از خردسال به گروه سني 
كودك رسيده است، از آن استقبال خواهد كرد، از اين رو 
زماني كه كار را براي اكران در جشنواره فيلم فجر آماده 

مي كرديم، پيش بيني مان بر اين بود كه مخاطب وفادار 
دوست خواهد داشت، شخصيت محبوبش را روي پرده 
س��ينما و با جلوه اي جديدتر و باكيفيت بالاتر نيز ببيند. 
خوشبختانه چنين اتفاقي رقم خورد و در جشنواره فيلم 
فجر نيز با استقبال خوبي از سوي مخاطبان مواجه شد. 

3( قرار بود اين پروژه دو س��اله به اتمام برس��د اما چون 
در زمينه رندرينگ و نورپردازي ني��از بود روي كيفيت 
آن بيشتر كار شود، زمان بيشتري صرف شد. از كارفرما 
فرصت بيشتري خواستيم كه پذيرفته شد و موفق شديم 
طي يك س��ال بر كيفيت آن بيفزاييم و روي داستان آن 
هم به شكل بهتري كار كنيم. در بازنگري هايي كه صورت 
گرفت، چند دقيقه از كار را ح��ذف كرديم و چند دقيقه 
ديگر به آن اضافه كرديم كه به بهترش��دن فيلم بس��يار 
كمك كرد. در هر صورت اين رون��د نيازمند زمان بود و 
از اين فرصت به دست آمده توانستيم نهايت استفاده را 

ببريم و بر كيفيت كار اضافه كنيم. 

پويانمايی حمايت شود
 ارزآوري خوبي خواهد داشت

گفت و گوي »جوان« با ميثم حسيني، كارگردان پویانمایی سينمایي »ببعي قهرمان«
خانهامرامیفروشم
ومستندمرامیسازم

جواد قارايي كه قصد دارد مجموعه مس��تند »سفر به سرزمين 
رؤياها« را بس��ازد، درباره س��اخت اين مجموعه مستند گفت: 
با اينكه درآمد خوبي از نفت، گاز و معدن داريم، اما مس��ئولان 
ما هيچ اقدام��ي در اين خصوص نمي كنن��د، بنابراين به خودم 
مي گويم من به عنوان يك ايراني خونم رنگين تر از شهدا نيست 
و هر چقدر كه بتوانم براي اين مملكت كار مي كنم، در نتيجه به 

اين فكر افتاده ام كه خانه خود 
را بفروشم و مستند »سفر 

به س��رزمين رؤياها« را 
بس��ازم. اين مستند را به 
خيلي جا ها ارائه كرده ام، 

اما نه آق��اي ضرغامي و نه 
سازمان صداوسيما حمايت 

نكرده اند. اين مستند 
درب��اره فرهنگ، 
تاريخ، تمدن و 
ه��ر آن چيزي 
ك��ه  اس��ت 
مربوط به ايران 

مي شود. 

جوكهاياينستاگراميرا
فيلممیکنند!

فاطمه گودرزي انتقادش از كيفيت پايين فيلم هاي س��ينمايي 
را چنين بي��ان كرد: ما هم ب��ه عنوان هنرمن��د مقصريم كه در 
س��ينما س��طح س��ليقه مردم آنقدر پايين آمده كه به تماشاي 
يكس��ري كارهاي كمدي مي نش��ينند كه حتي اسم ش��ان هم 
جذاب نيست. ما هم به عنوان اهالي سينما مقصريم كه يكسري 
جوك هاي اينس��تاگرامي به صورت فيلم درمي آيند و يك قصه 

كماكان ضعيفي در آن گذاش��ته و از 
سوی هنرمنداني كه برخي از آنها 

براي مردم محبوب هس��تند، 
ساخته مي ش��ود و به فروش 
هم مي روند. نمي دانم، شايد 
هم مجبورن��د كار كنند كه 

اين اتفاق ه��ا در ح��ال وقوع 
است، چون برخي از اينها 

هنرمن��دان درجه يك 
هس��تند ي��ا اينك��ه 
خودش��ان انتخاب 
كرده اند و دوست 
دارند. نمي خواهم 
كسي را قضاوت 
كن��م، ام��ا من 

راضي نيستم. 

نگاهي به مفاهيم انسان گرایانه فيلم »در آغوش درخت«

بهشتي به نام خانواده
  احمد محمدتبریزي

»خان�واده« اصلي ترین و مركزي ترین مفهومي  اس�ت كه بابك خواجه پاش�ا در فيلم »در 
آغوش درخت« ب�ه آن مي پردازد. ب�راي كارگردان مفه�وم خانواده، امري ناگسس�تني 
 و جدانش�دني اس�ت و خواجه پاش�ا بناي داس�تان را بر همين اس�اس گذاش�ته اس�ت. 
از منظر فيلمساز، خانواده اگر دچار گسست شود، ديگر آن معناي اوليه خود را از دست مي دهد. 
اعضاي يك خانواده در كنار يكديگر معنا پيدا مي كنند و جداشدن آنها از همديگر، خانواده را دچار 
فروپاشي مي كند. خانواده اي كامل است كه در آن پدر و مادر و فرزندان در كنار هم زندگي كنند و 

هرگونه تلاشي جهت جداافتادن اعضا، خلل بزرگي به مفهوم خانواده وارد مي كند. 

  معصوميت دنياي كودكانه
خواجه پاشا براي طرح موضوع و تأثيرگذاري بيشتر فيلم سراغ كودكان رفته است. او در طول فيلم 
تا حدودي از دنياي پدر و مادر فاصله مي گيرد و خودش را به دنياي بچه ها نزديك مي كند. تمهيد 

خوبي هم است چراكه اثرگذاري و هيجان فيلم را دوچندان مي كند. 
كيميا و فريد پس از 12سال، تصميم به جدايي گرفته اند. آنها دو پسر بچه بازيگوش و شاد دارند 
كه دركي از واژه طلاق و جدايي ندارند. آنها در طبيعت زيباي اروميه و در كنار هم، مشغول بازي 
و لذت بردن از دنياي ساده كودكانه شان هستند و نمي دانند طلاق چه اثر سهمگيني براي روابط 
ميان شان خواهد انداخت.  در فيلم هر چقدر پدر و مادر از هم دور هستند، فرزندان به هم نزديكند و 
محبت و عاطفه زيادي بين شان وجود دارد. وجود آنها مثل آهن ربايي كوچك، اجازه متلاشي شدن 
خانواده را نداده است. الان فقط آنها هستند كه صميميت و شور را به خانواده تزريق مي كنند و به 

دنياي خاكستري و بدون رنگ پدر و مادرشان، رنگ مي پاشند. 
هرچقدر دنياي كودكان بدون آلايش و ساده به نظر مي رسد، از آن سمت پدر و مادر براي جداشدن 
و طلاق شان در حال برنامه ريزي هستند. توافق شان هم بر اين است كه بچه ها را از هم جدا كنند و 

هر كدام شان پيش يكي از والدين زندگي كنند. 
اين راهكار خشك و خشن، اگرچه به لحاظ قانوني و حقوقي كار را براي پدر و مادر آسان مي كند، 
اما حكم ويراني را براي بچه ها دارد. دو برادري كه تمام طول روزشان را باهم مشغول بازي هستند، 
مگر مي شود به اين راحتي از هم جدا كرد؟ در منطق ساده كودكان چنين چيزي امري محال به 
نظر مي رسد. براي آنها مهر و محبت ميان اعضاي خانواده امري دائمي است كه براي هميشه بايد 

برقرار باشد. 

  تلنگري جدي به پدر و مادر
پدر و مادر تلاش دارند ميان ب��رادران فاصله بيندازند و آنها را ب��ه دوري از هم عادت دهند، ولي 
عملي كردن اين كار به سادگي شدني نيست. شايد آدم هاي بزرگ دوري و جدايي را تاب بياورند 

ولي بچه ها توان  تحمل آن را ندارند. 
كارگردان خيلي به دنبال طرح دلايل اختلاف ميان زن و شوهرش نبوده است. براي او روايت آخرين 
مراحل اين جدايي از اهميت بيشتري برخوردار است؛ مرحله اي كه به نظر، سخت ترين جاي كار 
مي رسد. وقتي كه هر دو طرف بايد خودشان را براي شروع دوره اي سخت آماده كنند؛ دو طرفي كه 

مي خواهند براي هميشه از كنار يكديگر بروند و خيلي متوجه تبعات اين رفتن نيستند. 
در چنين بزنگاه هايي هميشه يك تلنگر، آدم هاي درگير ماجرا را به خودشان مي آورد. براي كيميا 
و فريد نيز تلنگر به شديدترين شكل وارد مي شود. طاها و عليسان هنگام  بازي با اردك هاي شان در 
كنار رودخانه ناپديد مي شوند و كسي هيچ خبري از آنها ندارد.  گم شدن فرزندان، دراماتيك ترين 
بخش ماجراست. براي مخاطبي كه تا ميانه هاي فيلم به اين دو برادر و دنياي كودكانه شان نزديك 
شده، فقدان و جست وجو براي پيدا كرد ن شان دردناك به نظر مي رسد. دقيقاً مشخص نيست چه 

بلايي سر پسرها آمده و پدر و مادرشان با ترس و وحشتي تمام نشدني به دنبال آنها مي گردند. 
كيميا و فريد حالا به صورت عيني و واقعي متوجه خلأ و نبود فرزندان شان شده اند. اگر آنها تا قبل 
از اين در حد حرف از جدا كردن بچه ها سخن مي گفتند، حالا با چشم هاي خودشان مي ديدند كه 

نبود بچه ها چه ضربه سنگيني به آنها خواهد زد. 

  در آغوش خانواده
تلاش هاي مداوم پدر و مادر پس از تقريباً يك روز به سرانجام مي رسد. آنها بچه ها را در باغي بزرگ 
مي بينند كه كنار هم به خواب رفته اند. پدر و مادر شتابان خودشان را به بچه ها مي رسانند و آنها 
را در آغوش مي گيرند. حالا پس از مدتي دوباره اعضاي خانواده همه در يك قاب قرار گرفته اند و 

مي توان خانواده به معناي واقعي اش را مشاهده كرد. 
فيلمس��از با فضاس��ازي و نورپردازي خاص خ��ودش در س��كانس آخر فيلم، قابي زيبا ش��بيه 
بهشت طراحي كرده است. مثل اينكه اين به هم رس��يدن خانواده مثل تصويري بهشتي زيبا و 
دوست داشتني اس��ت. پس از جس��ت وجو و دلهره هاي پدر و مادر براي پيدا كردن بچه ها، حالا 
آرامشي ناب همه جا را گرفته است. همين جدا افتادن يك روزه شايد آنها را بهتر از هميشه متوجه 

تلخي ها و سختي هاي جدا كردن هميشگي بيندازد.  
فيلمساز تصميم گرفته است اثرش را با همين سكانس شيرين و تأثيرگذار به پايان برساند. براي او 
درك فقدان بچه ها و حس دوباره به هم رسيدن همه اعضاي خانواده از اهميت زيادي برخوردار بوده 
است. قطعاً كيميا و فريد ديگر آن آدم هاي اول فيلم نيستند.  تلاش شان براي پيداكردن بچه ها، آنها 
را پس از مدت ها به هم نزديك كرد. براي مدت كوتاهي طعم تلخ از دست دادن و فقدان را چشيدند 
و از اين پس با احتياط بيشتري مراقب زندگي شان هس��تند. آنها در آن باغ زيبا، متوجه اهميت 
خانواده و تلاش اعضاي آن براي نجات همديگر شدند و فهميدند رابطه ميان پدر و مادر و فرزندان، 

چيزي نيست كه به اين سادگي گسستني  باشد.  

بهرام عظيمي مشكلات ساخت پويانمايی در ايران را اينگونه توضيح داد: 
ما در حال حاضر دو مشكل اساسي داريم؛ يكي جمع كردن تيم حرفه اي 
سخت است. به علت سوءمديريت يك دهه اخير، خيلي از انيماتور هاي 
حرفه اي از ايران رفته اند يا همين جا براي كشورهاي ديگر كار مي كنند. 
الان شخصي براي كمپاني خارجي كار مي كند و وقتي به او پيشنهاد كار 
دهيد، مي گويد من الان ماهي 50هزار دلار مي گيرم و شما مي خواهيد 
چقدر به من بدهيد. ديگ��ر اينكه قصه هاي مان 
جهاني و بين المللي نيس��ت. ما اثری در 
ايران نداريم كه مثل پويانمايی ۸0سال 
پيش ديزني بت��وان آن را همچنان ديد 
و قصه  و ش��خصيت هايش را قبول كرد. 
مردم دوست دارند پويانمايی هاي ايراني 
را ببينن��د. در داخ��ل بيننده 
داريم، ول��ي قصه هاي مان 
بين الملل��ي نيس��ت. ما با 
همين تكنيك مي توانيم 
پويانمايی  هاي م��ان را 
جهاني كنيم، به شرطي 
كه مشكلات مان را در 
قص��ه گفت��ن برطرف 

كنيم. 

قصه   پويانمايی ايراني
 جهاني نيست

هيمنه زبان فارسي 
خدشه دار شده است

جعفر ياحقي، استاد ممتاز ادبيات دانش��گاه فردوسي مشهد گفت: به 
واسطه مشكلاتي كه در برخي كشورهاي همس��ايه وجود دارد، زبان 
فارسي دچار ضعف شده است. اس��تادان زبان فارسي بايد مراقب اين 
وضعيت باشند. وضعيت زبان فارسي در چند سال اخير، اسف انگيز و آن 
هيمنه اي كه داشته، امروز خدشه دار شده است. در واقع، زبان فارسي 
در كشورهاي همسايه اسير سرپنجه فرهنگ غربي شده است. فرهنگ، 
دستور و واژگان زبان فارسي دارد آسيب مي بيند. بايد نسبت به شرايط 

زبان فارسي مراقب باشيم و يكپارچگي مان را حفظ كنيم.

88523060گروه سینما و ادبیات 

انيميشنيتلويزيونيکهبهفيلمسينماييتبديلشد
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